
 
Ajuntament de Maria de la Salut

Expedient núm.: PLN/2021/1

ACTA DE LA SESSIÓ ORDINÀRIA DEL PLE DE LA CORPORACIÓ LOCAL

Procediment: Convocatòria del Ple de la Corporació 

Dia i hora de la reunió: dia 8 de febrer de 2021, a les 18.00 hores 

Lloc de la celebració: Maria de la Salut, Local de la Tercera Edat

Assistents:

- Bernat Quetglas Jordà

- Gabriel Ferriol Bergas

- Catalina Roig Castelló

- Jaume Ferriol Martí

- Miquel Pons Ferriol

- Miquel Vanrell Font

- Gabriel Mas Oliver

- Catalina Maria March Pons

- Margarita Bergas Mas

- Rafel Aulet Galmés

- Catalina Morey Ferriol

Document signat per: una vegada aprovada pel Ple, s’autoritzarà amb les signatures 

del Sr. Batle i la Secretària de la Corporació Local

ACTA DE LA SESSIÓ ORDINÀRIA DEL PLE DE LA CORPORACIÓ LOCAL

En el terme municipal de Maria de la Salut, en el Local de la Tercera Edat, sent 

les 18.01 hores de dia 8 de febrer de 2021, es reuneix en Sessió ordinària, 

primera convocatòria, el Ple de la Corporació Local, prèviament convocat, sota 

la presidència del Sr. Batle President de la mateixa, amb l’assistència dels Srs. 

regidors:

- Bernat Quetglas Jordà

- Gabriel Ferriol Bergas

- Catalina Roig Castelló

- Jaume Ferriol Martí 

- Miquel Pons Ferriol

- Miquel Vanrell Font

- Gabriel Mas Oliver

- Catalina Maria March Pons
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Ajuntament de Maria de la Salut

- Margarita Bergas Mas

- Rafel Aulet Galmés

- Catalina Morey Ferriol

La Corporació està assistida per la Secretària Interventora de la Corporació 

Local, que dóna fe de l’acte i assumeix les funcions d’Intervenció.

Una vegada verificada per la Secretària  la  vàlida constitució  del  Ple  de la 

Corporació, atès que es compleix el quorum legal per a la seva celebració, el 

Sr. Batle President declara oberta la Sessió, sent l’hora indicada ut supra, i es 

procedeix a la deliberació dels assumptes inclosos en l’Ordre del dia, a saber:

PRIMER.- PART RESOLUTIVA

1. Aprovació de l’Acta de la Sessió ordinària anterior del Ple de la 

Corporació, celebrada dia 21 de desembre de 2020.

El Sr. Batle demana si algun membre de la Corporació té la voluntat de 

formular  alguna  observació  a  l’esborrany  de  l’esmentada  acta, 

distribuït amb la convocatòria.

No es formulen observacions. A continuació, se sotmet a votació del 

Ple:

Vots a favor: 10

Vots en contra: 0

Abstencions: 1 (Sra. regidora Margarita Bergas Mas)  

Aleshores, l’acta de la Sessió ordinària del Ple de dia 21 de desembre 

de 2020 és aprovada pels membres de la Corporació. 

2. Aprovació de la proposta presentada per Batlia, per instar al 

Poder Legislatiu a què equipari a les famílies monoparentals a 

les famílies nombroses en quant a beneficis fiscals.

El Sr. Batle dóna lectura a la proposta transcrita ut infra:

«PROPOSTA DE BATLIA SOBRE ELS BENEFICIS FISCALS DE LES 

FAMÍLIES MONOPARENTALS
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Ajuntament de Maria de la Salut

En la  Declaració  Universal  dels  Drets  Humans  es  defineix  a  la  família  com 

l’element  natural  i  fonamental  de la  societat,  que aquesta  i  l’Estat  han de 

protegir. 

En la Carta Social Europea es fixa el compromís de les parts signants amb el 

foment de la protecció econòmica, jurídica i social de la família com a cèl·lula 

fonamental de la societat.

En l’article 39.1 de la Constitució espanyola s’estableix com a principi rector de 

la Política social  i  econòmica que els  Poders públics  asseguren la protecció 

social, econòmica i jurídica de la família, competència que, en virtut de l’article 

148.1.20ª, poden assumir les Comunitats Autònomes.    

En l’article 30.16 de l’Estatut d’Autonomia de les Illes Balears, en la redacció 

donada per la Llei orgànica 1/2007, de 28 de febrer, de reforma de l’Estatut 

d’Autonomia de les Illes Balears, es defineix la protecció de la família com una 

competència exclusiva, i en l’article 16.3 de l’esmentada disposició, s’estableix 

que, en tot cas, l’actuació de les Administracions Públiques de les Illes Balears 

ha  de  centrar-se  primordialment,  entre  altres,  en  la  defensa  integral  de  la 

família i els drets de les parelles estables. 

Vist que, de conformitat amb l’article 5 de la Llei 8/2018, de 31 de juliol, de 

suport a les Famílies, les situacions familiars amb necessitat de major protecció 

són, igual que les famílies nombroses, les famílies monoparentals i, aleshores, 

prioritàries en l’accés al conjunt dels programes i els serveis públics que es 

desenvolupin i es prestin per part de les Administracions i el Sector públic de 

les Illes Balears.  

Atesa la transformació del models familiars i l’increment del nombre de famílies 

monoparentals  en  les  quals  una  única  persona  adulta  assumeix  la 

responsabilitat sobre els nens. 

Vista  la  progressió  insuficient  en  l’equiparació  d’algunes  situacions  de 

monoparentalitat  amb  el  reconeixement  de  família  nombrosa,  adaptant  la 

Legislació  a la  diversitat  i  pluralitat  de la realitat  social,  després d’anys de 

reivindicació per part de les col·lectivitats afectades i de la resta de la societat. 

Vistes les reivindicacions per part de l’associació FAMOIB i el deure de protegir i 

defensar la família, en qualsevol de les seves modalitats.

Atès que, de conformitat amb l’article 74.4 del Reial Decret Legislatiu 2/2004, 

de 5  de març,  pel  qual  s’aprova  el  Text  refós  de  la  Llei  reguladora de les 

Hisendes Locals, que es recordi és una norma jeràrquicament superior a les 

Ordenances Fiscals de Corporació Local i que, per tant, aquestes no poden ser 

contràries  a  aquella,  per  aquest  tipus  de  tribut  només  es  predica  una 
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Ajuntament de Maria de la Salut

bonificacions de la quota íntegra de l’impost a favor dels subjectes passius que 

ostenten la condició de titulars de família nombrosa. 

Atès  que,  de  conformitat  amb  l’article  14  de  la  Llei  58/2003,  de  17  de 

desembre,  General  Tributària,  no  està  admesa  l’analogia  per  estendre  més 

enllà dels seus termes estrictes l’àmbit del Fet imposable, de les exempcions i 

altres beneficis o incentius fiscals.  

Atès que, en virtut del principi de reserva de Llei tributària, que es regula en 

l’article  8  de  la  Llei  58/2003,  de  17  de  desembre,  General  Tributària, 

l’establiment, modificació, supressió i pròrroga de les exempcions, reduccions, 

bonificacions, deduccions i altres beneficis o incentius fiscals s’han de regular, 

en tot cas, per Llei.    

El Sr. Bernat Quetglas Jordà, Batle President de l’Ajuntament de Maria de la 

Salut, de conformitat amb les atribucions conferides en virtut de l’article 21 de 

la Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les Bases del Règim Local, d’acord 

amb  les  disposicions  previstes  en  el  Reial  decret  2568/1986,  de  28  de 

novembre,  pel  qual  s’aprova  el  Reglament  d’Organització,  Funcionament  i 

Règim Jurídic de les Entitats Locals, i altra normativa aplicable,  

PROPOSA AL PLE

Primer.-  instar  el  Govern  central  i  autonòmic  que  exerceixi  la  iniciativa 

legislativa, adoptant un Projecte de modificació de la Legislació tributària, per 

ser tramitat a les Corts Generals, que permeti a les Corporacions municipals 

equiparar  les  famílies  monoparentals  a les  nombroses  en quant  a beneficis 

fiscals. 

Maria  de  la  Salut,  29  de  gener  de  2021.  El  Sr.  Batle,  signat  i  segellat 

electrònicament» 

El Sr. Batle manifesta que des de l’associació FAMOIB es demana suport 

perquè s’equipari a les famílies monoparentals a les nombroses quant 

a bonificacions fiscals, i que, des de la Corporació municipal, només 

poden instar al Poder Legislatiu. 

El Sr. Batle pregunta si algun membre de la Corporació té la voluntat de 

formular  observacions  sobre  la  proposta,  distribuïda  amb  la 

convocatòria, i no se’n formulen. 

Seguidament, la proposta se sotmet a la votació del Ple i és aprovada 

per unanimitat dels seus membres.   
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Ajuntament de Maria de la Salut

3. Aprovació de la proposta presentada per Batlia, d’aprovació i 

posterior lectura de la Declaració institucional amb motiu de la 

celebració del Dia Mundial Contra el Càncer. 

El Sr. Batle dóna lectura a la proposta transcrita ut infa:

«PROPOSTA DE BATLIA D’APROVACIÓ I POSTERIOR LECTURA DE LA 

DECLARACIÓ INSTITUCIONAL AMB MOTIU DE LA CELEBRACIÓ DEL DIA 

MUNDIAL CONTRA EL CÀNCER

Atès que dia 4 de febrer de 2021 se celebrarà el Dia mundial contra el càncer i 

que  durant  el  mes  l’Associació  Espanyola  Contra  el  Càncer  (AECC)  es 

mobilitzarà perquè les persones diagnosticades de càncer sentin que no estan 

soles, mostrant el compromís de l’associació i de la societat en la seva lluita. 

Vista la petició de la Sra. Eva Maria Riera Pons a la Corporació municipal de 

col·laborar en aquesta campanya per conscienciar sobre la importància de la 

prevenció i de la investigació en la lluita contra el càncer. 

El Sr. Bernat Quetglas Jordà, Batle President de l’Ajuntament de Maria de la 

Salut, de conformitat amb les atribucions conferides en virtut de l’article 21 de 

la Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les Bases del Règim Local, d’acord 

amb  les  disposicions  previstes  en  el  Reial  decret  2568/1986,  de  28  de 

novembre,  pel  qual  s’aprova  el  Reglament  d’Organització,  Funcionament  i 

Règim Jurídic de les Entitats Locals, i altra normativa aplicable,  

PROPOSA AL PLE

Primer.-  aprovar  i  donar  posterior  lectura  en  la  present  sessió  plenària  la 

Declaració  institucional  amb  motiu  del  Dia  mundial  contra  el  càncer  que 

s’adjunta a la present proposta de Batlia. 

Maria  de  la  Salut,  29  de  gener  de  2021.  El  Sr.  Batle,  signat  i  segellat 

electrònicament»

Seguidament, el Sr. Batle pregunta si algun membre de la Corporació té 

la  voluntat  de  formular  alguna observació  a  la  proposta,  distribuïda 

amb la convocatòria, i no se’n formulen. 

La proposta se sotmet a la votació del Ple i és aprovada per unanimitat 

dels seus membres. 

A  continuació,  el  Sr.  Batle  procedeix  a  la  lectura  de  l’esmentada 
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Ajuntament de Maria de la Salut

Declaració institucional. 

4. Aprovació  de  la  proposta  presentada  pel  Grup  municipal 

Xmaria,  d’adhesió  a  la  Xarxa  d’Entitats  Locals  per 

desenvolupar  les  ODS  de  l’Agenda  2030  de  la  Federació 

Espanyola de Municipis i Províncies.

El Sr. Batle dóna lectura a la proposta transcrita ut infra:

«El  Sr.  Bernat  Quetglas  Jordà,  portaveu  del  Grup  municipal  X  Maria  de 

l’Ajuntament  de  Maria  de  la  Salut,  a  l’empara  del  que  es  preveu  en  el 

Reglament d’Organització, Funcionament i Règim Jurídic de les Entitats Locals, 

presenta, per al seu debat i aprovació en sessió plenària de la Corporació, la 

següent

PROPOSTA DEL GRUP MUNICIPAL X MARIA PER ADHERIR-SE A LA 

XARXA D’ENTITATS LOCALS PER DESENVOLUPAR ELS ODS DE 

L’AGENDA 2030 DE LA FEMP

EXPOSICIÓ DE MOTIUS 

L'Agenda 2030 dels Objectius de Desenvolupament Sostenible (ODS), aprovada 

per l'Assemblea General de les Nacions Unides el 25 de setembre de 2015, s'ha 

convertit en la primera agenda internacional aprovada per aquest organisme 

que integra aspectes socials, culturals, econòmics i ambientals a nivell global.

Cinc anys després de la seva adopció, l'Agenda constitueix una fita fonamental 

per afrontar els grans reptes del nostre temps: posar fi a la pobresa, reduir la  

desigualtat, aprofundir en la igualtat de gènere, atallar l'emergència climàtica i 

garantir unes millors condicions laborals en els països que l’adoptin.

Transcorreguts aquests cinc anys cal que valorem el treball realitzat fins ara, 

però també que reconeguem que només tenim una dècada per davant i que 

necessitem aprofundir en les nostres accions si volem complir amb l'Agenda 

2030. 

L'Ajuntament de Maria de la Salut és membre de la Federació Espanyola de 

Municipis i Províncies -d'ara endavant FEMP-.

La FEMP ha estat inclosa en el Pla d'Acció d'Espanya per a la implementació de 

l'Agenda 2030, com a institució palanca en l'impuls de l'Agenda 2030.

El passat 21 de setembre de 2019, en el XII Ple de la FEMP, es va renovar el 

compromís d’integrar els ODS a les ciutats i territoris, a través de la Declaració 
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Ajuntament de Maria de la Salut

específica  en  favor  de  l'Agenda  2030  i  els  Objectius  de  Desenvolupament 

Sostenible. A la vegada, la Junta de Govern de la FEMP va aprovar el 26 de 

novembre de 2019 la creació de la "Xarxa d'Entitats locals per a desenvolupar 

els ODS de l'Agenda 2030".

Aquesta Xarxa es constituirà amb les Entitats Locals que es comprometin a 

implementar els ODS de l'Agenda 2030 de manera transversal en les polítiques 

públiques  municipals.  El  seu  principal  objectiu  serà  afavorir  la  coordinació 

d'actuacions entre les Entitats Locals permetent aconseguir millors resultats en 

la implementació de l'Agenda 2030 en els municipis, a través de la localització i 

desenvolupament dels ODS en l'àmbit local.

La  Xarxa  serà  l'instrument  que  oferirà  eines  a  les  Entitats  Locals  perquè 

aconsegueixin  els  seus  objectius  oferint  pautes,  informació  i  propostes 

d'actuació per a fer front a la crisi provocada per COVID-19.

Però aquest  camí  només l'aconseguirem recórrer  si  comptem amb el  paper 

fonamental  dels  Ajuntaments,  la  labor  dels  quals  és  clau  per  a  la 

implementació de l'Agenda 2030 donada la seva proximitat a la ciutadania.

L’Agenda 2030 suposa apostar per una educació i sanitat de qualitat, per unes 

ciutats i pobles sostenibles, per una mobilitat i una economia respectuosa amb 

el nostre entorn natural.

Els Objectius de la Xarxa són els següents:

- Promoure el coneixement, sensibilització i implantació dels ODS de l'Agenda 

2030 en les entitats locals, mitjançant l'enfortiment institucional i la implicació 

dels diferents actors locals.

- Enfortir i legitimar el paper estratègic que juguen les autoritats locals en el 

desenvolupament de l'Agenda 2030 de cara a aconseguir la millor incidència 

política,  promovent  el  treball  en  xarxa  i  la  cerca  d'aliances  que  impulsin 

polítiques  de  cohesió  a  nivell  local  i  una  adequada  articulació  multinivell 

(central, autonòmica i local) i multiactor per a la construcció i implementació 

de l'Agenda 2030 en nivell local.

- Actuar com a fòrum d'intercanvi i experiències entre els les Entitats Locals 

que integren la Xarxa.

- Oferir serveis d'assessorament i assistència per als seus membres, formació 

de tècnics i la mútua cooperació entre les autoritats de les entitats locals en la 

implementació dels ODS de l'Agenda 2030.

- Treballar amb les Entitats Locals línies d'actuació concretes després de la crisi 

provocada per Covid-19 donant una resposta alineada amb l'Agenda 2030.
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Ajuntament de Maria de la Salut

Per tot l’anterior, el Grup Municipal  X Maria de l’Ajuntament de Maria de la 

Salut  presenta  al  Ple  per  a  la  seva  consideració  i  acceptació  si  escau,  els 

següents 

ACORDS: 

Primer.-  Que  l'Ajuntament  de  Maria  de  la  Salut  s'adhereixi  a  la  "XARXA 

D'ENTITATS LOCALS PER A DESENVOLUPAMENT ELS ODS DE L'AGENDA 2030" 

de la Federació Espanyola de Municipis i Províncies (FEMP). 

Segon.-  Facultar  a  la  Batlia  a  realitzar  els  tràmits  oportuns  per  a  aquesta 

adhesió.

Tercer.-  Facultar  al  Govern local  a  iniciar  els  treballs  per  a  aprovar  un Pla 

d'Actuació o Estratègia Local, en el qual s'elabori una anàlisi de situació i un pla 

de localització i implementació dels ODS de l'Agenda 2030.

Maria  de  la  Salut,  27  de  gener  de  2021.  El  Sr.  Batle,  signat  i  segellat 

electrònicament»

El  Sr.  Batle  pregunta  si  algun  membre  té  la  voluntat  de  formular 

observacions sobre la proposta, distribuïda amb la convocatòria. 

Seguidament, la proposta se sotmet a la votació del Ple i és aprovada 

per unanimitat dels seus membres. 

5. Aprovació  de  la  proposta  presentada  pel  Grup  municipal 

Xmaria,  per  adherir  el  municipi  de  Maria  de  la  Salut  a  la 

commemoració dels 500 anys de les Germanies. 

El Sr. Batle dóna lectura a la proposta transcrita ut infra:

«El  Sr.  Bernat  Quetglas  Jordà,  portaveu  del  Grup  municipal  X  Maria  de 

l’Ajuntament  de  Maria  de  la  Salut,  a  l’empara  del  que  es  preveu  en  el 

Reglament d’Organització, Funcionament i Règim Jurídic de les Entitats Locals, 

presenta, per al seu debat i aprovació en sessió plenària de la Corporació, la 

següent

PROPOSTA DEL GRUP MUNICIPAL X MARIA PER ADHERIR EL MUNICIPI 

DE MARIA DE LA SALUT A LA COMMEMORACIÓ DELS 500 ANYS DE LES 

GERMANIES

EXPOSICIÓ DE MOTIUS 
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Ajuntament de Maria de la Salut

El 7 de febrer d’aquest 2021 es compliran cinc-cents anys d’un dels episodis 

més rellevants en la història de Mallorca: la Germania, aixecament que s’inicià 

el 7 de febrer del 1521 i acabà el 7 de març del 1523. 

Ha  de  quedar  palès  que  les  motivacions  que  provocaren  l’esclat  de 

l’aixecament agermanat són múltiples i  provenen de segles anteriors,  a les 

quals  no  se’ls  havia  posat  remei.  De  fet,  part  de  la  casuística  de  l’esclat 

agermanat prové de la revolta de 1391 i de l’aixecament forà de 1450. 

Entre els principals objectius dels alçats trobem els de posar fre a la corrupció 

duta a terme per part de les oligarquies ciutadanes; una redistribució justa dels 

imposts i gaudir de llibertats polítiques i socials per als estaments més humils 

de  la  societat  illenca.  A  més  a  més,  la  revolta  contra  l’espoli  fiscal,  tenia 

importants continguts socials, fins a arribar a proclamar que «cap captiu de la 

terra no podia ser esclau». 

El  1521  els  sectors  més  clarividents  de  la  societat  havien  arribat  al 

convenciment que el Regne de Mallorca mai seria lliure si no eren els mateixos 

afectats els que transformessin les estructures del poder que els mantenia en 

la  captivitat  més abjecta.  Una de  les  primeres  accions  dutes  a  terme pels 

agermanats va ser la de crear un òrgan nou anomenat la Tretzena - a imitació 

de la Valenciana Junta dels Tretze - constitui ̈da per l’Instador del bé comú, Joan 

Crespí i dotze tretzeners, representant la ciutat i la part forana. Pel que fa a les  

mesures dutes a terme, tant Joan Crespí com Joanot Colom engegaren una  

sèrie de reformes polítiques per dur a terme una progressiva reducció del deute 

a través de la “Santa Quitació”, l’elaboració d’un cadastre per tal que tothom 

contribuís d’acord amb la vàlua dels béns posseïts i, també, la supressió de  

certs drets personals que afectaven, molt directament, l’estament popular. 

L’oposició granítica  dels  sectors  més  allerats,  conscients  que  tals  reformes  

podien perjudicar  la  seva privilegiada situació,  juntament  amb l’oposició de  

l’emperador a escoltar als seus súbdits no deixà altra opció als revoltats a la  

rendició o la lluita fins al final. Al llarg dels 25 mesos que durà la germania  

mallorquina es produïren desafeccions del bàndol agermanat, però molts altres, 

moriren en batalla com les de Son Fornari i Rafal Garcés. En poc temps, l’avanc ̧ 

de les  tropes  reials  per  l’illa  va  ser  imparable  i  l’últim reducte agermanat, 

Ciutat, va ésser ocupada el 7 de març del 1523 d’acord amb unes capitulacions 

que no serien respectades. 

La repressió, en aquest cas no s’inicià un cop cau la ciutat sinó que s’havia  

iniciat ja l’octubre i novembre passat. A més de les sentències a mort, també 

es confiscaren centenars de béns i s’imposaren multes econòmiques. Entre els 

nombrosos executats, destaca el líder de l’aixecament, Joanot Colom, el qual 
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Ajuntament de Maria de la Salut

fou executat, esquarterat i el seu cap va estar 299 anys dins una gàbia penjada 

a la plaça de la Porta Pintada. Com a resultat de tot plegat ens trobem que la 

població minvà i  s’empobrí,  fins  a  tal  punt  que,  només  30  anys  després  

començà a  recuperar-se.  Es  va  pretendre  eliminar,  per  sempre,  qualsevol  

record de vindicació col·lectiva dels mallorquins. 

Emperò, no pogueren acabar amb la flama de la revolta. La Mallorca que avui 

es  rebel·la  contra  la  injustícia  social,  que  reivindica  el  dret  a  la  sobirania 

política, que renega del patriarcat, que abandera la defensa del territori i  la 

llengua i la cultura catalana, que lluita contra el canvi climàtic, que aspira a 

una societat cohesionada i solidària, és hereua dels agermanats. 

Avui és d’estricta justícia rememorar la Germania, no solament pel coratge que 

tingueren els nostres avantpassats en enfrontar-se a una administració pública 

corrupta i combatre una societat injusta, parcial i opressora, sinó perquè els  

valors  que  empararen  aquesta  lluita  són  ben  vigents:  democratitzar  les 

estructures  governamentals  per  tal  que  tots  els  ciutadans  gaudeixin  dels 

mateixos drets i oportunitats. 

Cal,  per  tant,  honorar  la  seva  obra  i  atorgar-los  la  justícia  que  en  el  seu 

moment  els  fou  negada  i  que  ha  estat  ignorada  per  la  historiografia 

conservadora i  tradicionalista.  El  discurs dels  vencedors ha estat  el  que ha 

prevalgut dins «determinats cercles oficials», predisposats a criminalitzar les 

accions dels agermanats, segurament perquè, abans i ara, els seus principis i 

actituds fan nosa a determinades ideologies. 

Servar i  difondre la memòria col·lectiva, tant popular com institucional,  dels 

moviments socials que han perseguit un futur millor per al poble de Mallorca és 

un deure per a tota persona que es vulgui comprometre amb la democràcia i 

amb el benestar d’aquesta terra. Així doncs, serveixi aquesta commemoració  

per a reivindicar també les lluites compartides que durant anys han combatut 

en diferents àmbits per fer-nos avançar com a poble. 

Benvinguda és l’hora en què dones i homes compromesos en la recuperació de 

la nostra memòria històrica i en la defensa de valors com la llibertat, igualtat, 

la sobirania i la justícia social, hem decidit retre homenatge als que fa 500 anys 

en foren precursors: «Els agermanats» i com ells cridaren: Pac qui deu! Mori el 

mal Govern! 

I en conseqüència: convidem a tota la ciutadania i les Institucions de Mallorca a 

afegir-se a aquesta crida i a compartir  tots els esdeveniments que es faran 

durant el 2021 en memòria dels nostres avantpassats. 
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Ajuntament de Maria de la Salut

El  text  anterior  constitueix  el  Manifest  que  la  comissió cívica  anomenada  

Germania  500,  que  compta  amb  el  suport  de  l'Ajuntament  de  Palma  i  el 

Departament de Cultura, Patrimoni i Política Lingüística del Consell de Mallorca, 

ha elaborat per a la commemoració del mig mil·lenni de l’episodi històric que  

suposà la revolta dels agermanats a Mallorca. 

Finalment, ens agradaria destacar que el nostre poble, Maria de la Salut, durant 

aquest alçament formava part  de la vila  de Santa Margalida.  Aquest fet és 

significatiu,  ja  que  per  desgràcia  no  es  conserva  la  documentació  dels 

agermanats d’aquesta vila i per tant, tampoc els de Maria de la Salut. Ara bé, 

es sap que la majoria dels  margalidans s’adheriren a l’alçament i que un cop 

derrotats foren sotmesos a composicions o multes que sumaven 1.755 lliures. 

És  lògic  pensar  per  tant,  que  entre  aquests  margalidans hi  hauria  hagut 

mariandos que participaren en la Germania mallorquina. 

Per  tots  aquests  motius,  el  Grup  municipal  de  X  Maria  proposa  al  Ple  de 

l’Ajuntament de Maria de la Salut l’adopció dels següents

ACORDS 

1. L’Ajuntament de Maria de la Salut s’adhereix al manifest de commemoració dels 

500 anys de la Germania mallorquina (1521-2021). 

2.  L’Ajuntament  de Maria  de la  Salut  es  compromet a  fer  una lectura  pública,  

adaptada a la situació de la COVID-19, del manifest de commemoració dels  

500 anys de la Germania mallorquina dia 7 de febrer del 2021. 

3.   L’Ajuntament de Maria de la Salut estudia dedicar un carrer o plac ̧a «de la 

Germania  de  Mallorca»,  als  seus  líders  més  destacats  (Joan  Crespí,  Pau 

Casesnoves  i  Joanot  Colom),  als  agermanats  morts  del  mateix  municipi  en 

defensa dels  drets  i  de les  llibertats  o a les  agermanades  (sermonadores  i 

pregonadores). 

4.  L’Ajuntament  de  Maria  de  la  Salut  es  compromet  a  promoure  conferències, 

xerrades,  presentacions  de  llibres,  taules  rodones  i  tota  mena  d’activitat 

cultural entorn de la Germania de Mallorca.

5.  L’Ajuntament de Maria de la Salut tramet una còpia dels acords a la comissió 

cívica “Germania 500” alhora que procurarà que tots els actes entorn de la  

Germania portin el segell de la Vè centenari. 

Maria  de  la  Salut,  27  de  gener  de  2021.  El  Sr.  Batle,  signat  i  segellat 

electrònicament»

El Sr. Batle pregunta si algun membre de la Corporació té la voluntat de 

formular  alguna  observació  a  la  proposta,  distribuïda  amb  la 
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Ajuntament de Maria de la Salut

convocatòria, i no se’n formulen. 

Seguidament, la proposta se sotmet a la votació del Ple i és aprovada 

per unanimitat dels seus membres.

En compliment de l’article 91.4 del Reglament d’organització, funcionament i 

règim jurídic de les Entitats Locals, aprovat per Reial decret 2568/1986, de 28 

de novembre, el Sr. Batle pregunta si algun Grup municipal desitja sotmetre a 

la consideració del Ple, per raons d’urgència, algun assumpte no comprès en 

l’ordre del dia que acompanya a la convocatòria i que no tingui cabuda en el 

punt de Precs i preguntes. 

El  Sr.  regidor Rafel  Aulet Galmés, portaveu del  Grup municipal  PSOE, té la 

voluntat de sotmetre a la consideració del Ple la moció «relativa al suport al 

sector de la restauració i el comerç», atesa la inactivitat de la restauració per 

mor de la implantació de noves restriccions degut a l’elevada incidència del 

coronavirus. El Sr. regidor Rafel Aulet Galmés demana que sigui apreciada la 

urgència i sigui aprovada la moció per poder elevar certificació de l’acord del 

Ple al Consell de Govern.

El Sr. regidor Jaume Ferriol Martí manifesta que el seu Grup municipal votarà 

en contra de l’apreciació de la urgència,  perquè no consideren urgent cap 

punt d’acord. 

El Sr. Batle manifesta que el seu Grup municipal opina igual que els membres 

del Grup municipal PP i manifesta que, el fet de no apreciar la urgència, no 

significa que vagin en contra del contingut de la moció. 

El  Sr.  regidor  Jaume  Ferriol  Martí  manifesta  que  ja  s’han  estat  celebrant 

reunions  per  tractar  aquest  assumpte i  que moltes  batlies  estan  molestes 

perquè el Govern balear va difondre que establiria bonificacions tributàries, 

sent aquestes de competència municipal. Esmenta, a més, que determinades 

sercretaries i intervencions municipals no troben l’empara legal per establir-

les.

El Sr. regidor Gabriel Mas Oliver, sorprès, manifesta que no ho havia vist mai, 

atès que de les mocions presentades per ugència, de deu, nou, no establien 

punts d’acord urgents,  que s’apreciava la urgència per deferència i  que, si 

pretenen actuar  així,  l’oposició  no  en podrà  entrar  cap mai.  El  Sr.  regidor 
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Ajuntament de Maria de la Salut

Jaume Ferriol Martí explica per què van presentar una moció per urgència i 

quina era aquesta. El Sr. regidor Gabriel Mas Oliver li contesta dient que li van 

dir res. 

El Sr. regidor Rafel Aulet Galmés manifesta que no ha esmentat que és urgent. 

El Sr. regidor Jaume Ferriol Martí li contesta dient que no importa manifesti res 

més i esmenta que els Grups municipals del PSOE ja han presentat aquesta 

moció en moltes corporacions municipals. El Sr. regidor Rafel Aulet Galmés 

dissenteix i el Sr. regidor Jaume Ferriol Martí es reitera en les seves paraules i 

segueix entenent no justificada la urgència. 

El Sr. regidor Rafel Aulet Galmés manifesta que presentarà la moció perquè 

sigui deliberada i votada en el proper Ple de la Corporació. 

En  compliment  de  l’article  91.4  in  fine  del  Reglament  d’organització, 

funcionament i règim jurídic de les Entitats Locals, aprovat per Reial decret 

2568/1986,  de 28 de novembre,  el  Ple  de la Corporació procedeix a votar 

sobre la procedència del seu debat:

Vots a favor: 5 (El Pi i PSOE)

Vots en contra: 6 (Xmaria i PP)

Abstencions: 0

Aleshores, no se segueix el procediment que es preveu en els articles 93 i 

següents del  Reglament d’organització,  funcionament i  règim jurídic  de les 

Entitats Locals, aprovat per Reial decret 2568/1986, de 28 de novembre. 

El Sr. Batle té la voluntat sotmetre a la consideració del Ple la proposta de 

Batlia transcrita ut supra:

«PROPOSTA DE BATLIA D’APROVACIÓ DE LA SOL·LICITUD DE L’AJUDA 

CORRESPONENT ALS EXERCICIS 2020 A 2024 PER A LA CREACIÓ DE PLACES 

PÚBLIQUES DE PRIMER CICLE D’EDUCACIÓ INFANTIL

Vista la resolució del conseller d’Educació, Universitat i Recerca de 27 de novembre de 

2020, per la qual es convoquen ajuts corresponents als exercicis 2020 a 2024 per a la 

creació i consolidació de places públiques de primer cicle d’Educació infantil i per a la 

reconversió de centres privats que atenen regularment infants de 0 a 3 anys sense 

autorització  educativa  en  centres  educatius  de  primer  cicle  d’Educació  infantil, 

publicada en el BOIB núm. 204, de 5 de desembre de 2020. 
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Ajuntament de Maria de la Salut

Atès que, en virtut de l’article 9 del Decret legislatiu 2/2005, de 28 de desembre, pel 

qual s’aprova el Text refós de la Llei de subvencions, la Corporació municipal pot ser 

beneficiàries de subvencions i ajudes econòmiques.   

El Sr. Bernat Quetglas Jordà, en la seva condició de Batle President de l’Ajuntament de 

Maria de la Salut, de conformitat amb les atribucions conferides en virtut de l’article 21 

de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les Bases del Règim Local, d’acord amb 

les disposicions previstes en el Reial decret 2568/1986, de 28 de novembre, pel qual 

s’aprova el  Reglament  d’Organització,  Funcionament  i  Règim Jurídic  de les Entitats 

Locals, i altra normativa aplicable,  

PROPOSA AL PLE 

Primer.-  Acordar  l’aprovació  de la  sol·licitud de l’ajuda per  a  la  creació  de places 

públiques de primer cicle d’Educació infantil,  distribuïda amb la convocatòria de la 

present Sessió ordinària del Ple. 

Maria de la Salut, 8 de febrer de 2021. El Sr. Batle, signat i segellat electrònicament»

El Sr. Batle manifesta que té la voluntat de sotmetre a la consideració del Ple 

aquesta proposta per la via de la urgència perquè el termini per presentar la 

sol·licitud de la subvenció finalitza en menys d’un mes i perquè l’AODL no vagi 

justa de temps.

El Sr. regidor Rafel Aulet Galmés manifesta que és necessari emprar la via de 

la urgència perquè la propera sessió plenària se celebrarà després de finalitzar 

el termini de presentació de la sol·licitud, i així estalviar-se la celebració d’una 

sessió  plenària  extraordinària.  No  obstant  això,  manifesta  que  la  urgència 

també es difícil de justificar, atès que hagués pogut presentar la proposta en 

la sessió plenària anterior. El Sr. Batle manifesta que va esperar perquè volia 

tenir aprovat el Pressupost General de la Corporació per a l’exercici 2021, atès 

que és un dels requisits per poder ser beneficiari de la subvenció, però que no 

ha estat possible. Manifesta que sap que presentaran la sol·licitud sense tenir 

aprovat  el  Pressupost  General  de  la  Corporació  per  a  l’exercici  2021,  que 

esmenaran la deficiència de seguida que els requereixin. 

No es formulen més observacions. 

Apreciada la urgència per unanimitat dels seus membres, el Sr. Batle pregunta 

si algun membre de la Corporació té la voluntat de formular observacions a la 

proposta i no se’n formulen. 

Seguidament, la proposta se sotmet a la votació del Ple i  és aprovada per 
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unanimitat dels seus membres.  

SEGON.- ACTIVITAT DE CONTROL 

6. Posar en coneixement del Ple de la Corporació les resolucions 

de Batlia núm. 328, de 10 de novembre de 2020, i núm. 347, de 

17 de novembre de 2020.  

El Sr. Batle pregunta si es volen formular observacions a les resolucions 

i els membres de la Corporació no en formulen. 

7. Posar en coneixement del Ple de la Corporació les Actes de les 

sessions  ordinàries  i  extraordinàries  de  la  Junta  de  Govern 

Local,  celebrades en els  mesos de novembre i  desembre de 

2020 i gener de 2021. 

El Sr. Batle pregunta si algun membre de la Corporació té la voluntat de 

formular  observacions  a  les  esmentades actes  i  els  membres  de  la 

Corporació manifesten que les formularan amb els precs i preguntes. 

TERCER.- PRECS I PREGUNTES

En relació amb l’acta de la sessió extraordinària de la Junta de Govern Local 

de  dia  9  de  desembre  de  2020,  la  Sra.  regidora  Margarita  Bergas  Mas 

pregunta  si  només es  va  conformar  el  pagament  de  factures.  El  Sr.  Batle 

assenteix  i  manifesta  que  era  necessari  conformar-les,  en  particular,  dues 

relatives al CACIM per poder fer el pagament dins termini. La Sra. regidora 

Margarita Bergas Mas, veient la data d’expedició de les factures, demana si no 

podrien haver-se conformat en anteriors sessions ordinàries de la Junta de 

Govern Local.  La Sra.  regidora Catalina Roig Castelló  dissenteix,  perquè el 

treballador Sr. Miquel Vives Colombram no disposava d’elles en el moment de 

convocar aquelles.   

La  Sra.  regidora Margarita  Bergas  Mas,  en relació  amb l’acta  de  la  sessió 

ordinària de dia 28 de desembre de 2020, manifesta que li crida l’atenció que 

es faci referència a la «cantonada de la Sra. regidora Margarita Bergas Mas», 
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atès que la cantonada no és seva i no li fan cap favor a ella, sinó que és la 

cantonada del carrer Unió.  A col·lació,  pregunta també pel  pas elevat fent 

biaix.  El  Sr.  Batle  manifesta  que  es  tracta  d’una  actuació  per  desviar  les 

aigües pluvials amb el romanent de MAB. Esmenta que la proposta és elevar 

la vorera de la cantonada i fer un pas elevat fent biaix abans del  carreró, 

perquè desviarà bastant les aigües i no entraran tan sovint dins les cases de 

davant. 

El  Sr.  Batle  manifesta  que  disposen  del  romanent  de  la  pavimentació  del 

carrer Antoni Monjo, però no els garantien que poguessin cobrir el total del 

cost de l’acutació i que rebaixar i pavimentar novament tampoc garanteix que 

se solucioni la problemàtica de les aigües pluvials. Esmenta que HIDROBAL 

només cobreix reparacions, no l’execució de nous projectes. 

El  Sr.  regidor  Gabriel  Mas  Oliver  manifesta  que  no  és  HIDROBAL  qui  ha 

d’assumir el cost de l’actuació, sinó la Mancomunitat del Pla de Mallorca i que 

no es tracta d’un projecte nou, sinó de la substitució d’una canalització per 

una altra. A més, opina que l’actuació proposada no pal·liarà els efectes de les 

plujes. El Sr. regidor Rafel Aulet Galmés manifesta que despullaran un sant per 

vestir-ne un altre. El Sr. Batle manifesta que va seguir els criteris dels tècnics. 

El  Sr.  regidor  Gabriel  Mas  Oliver  entén  que  el  Govern  municipal  hauria 

d’insistir en la seva petició a la Mancomunitat del Pla de Mallorca, que disposa 

de més de 500.000 euros, i que estava conforme en substituir la canonada 

antiga per una de fibrociment, i no dur a terme aquesta actuació, que serà un 

nyap. 

El Sr. Batle manifesta que, si no s’executa aquesta actuació, perdran els diners 

de la subvenció del  POS. Esmenta que es fa per pal·liar els efectes de les 

plujes, que no es malgastaran els diners.

El Sr. Batle manifesta que per substituir les canonades han de redactar un 

projecte  nou.  El  Sr.  regidor  Gabriel  Mas  Oliver  manifesta  que  HIDROBAL 

sufraga  el  cost  de  la  redacció  del  projecte  i  la  Mancomunitat  del  Pla  de 

Mallorca, de la millora. El Sr. Batle dissenteix i el Sr. regidor Rafel Aulet Galmés 

li pregunta si té per escrit el no de la Mancomunitat del Pla de Mallorca. El Sr. 

regidor Jaume Ferriol Martí manifesta que aquesta no dut a terme mai cap 

actuació en el municipi. El Sr. regidor Gabriel Mas Oliver manifesta que per 

aquesta raó no es van executar les obres del Pujolet, perquè és una obra i no 
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un manteniment, que les obres són més costoses. No comprèn com no els 

interessa lluitar per aquesta actuació. El Sr. Batle manifesta que han insistit a 

la Mancomunitat del Pla i que sempre els han dit que necessiten projecte nou, 

i  que  no  tenen  temps  en  tres  mesos.  El  Sr.  regidor  Gabriel  Mas  Oliver 

manifesta que la Corporació municipal no ha de licitar, que ho fa HIDROBAL, 

com es va fer a Porreres i a Santa Eugènia. Esmenta que és HIDROBAL qui 

recomana  la  substitució  de  la  canonada,  com  a  manteniment,  i  la 

Mancomunitat del Pla, dóna el suport econòmic. Comenta que el primer que 

va  parlar  de  substituir  les  canonades  per  unes  de  fibrociment  va  ser 

HIDROBAL. Manifesta que en passar la màquina piconadora hi haurà fugides. 

El Sr. Batle manifesta que els tècnics li  van dir que no. El Sr. regidor Rafel 

Aulet  Galmés  opina  igual  que  el  Sr.  regidor  Gabriel  Mas  Oliver,  que  sí  es 

produiran  fugides.  El  Sr.  regidor  Jaume Ferriol  Martí  manifesta  que  és  per 

aquesta raó que els tècnics no recomanan la pavimentació. La Sra. regidora 

pregunta quins tècnics li va fer aquesta recomanació i el Sr. Batle respon dient 

que el Sr. Ferran, arquitecte, i el responsable de la pavimentació. 

El  Sr.  regidor  Rafel  Aulet  Galmés  proposa  demanar  per  escrit  a  la 

Mancomunitat  del  Pla  de  Mallorca  sobre  l’actuació  i  que  la  seva  resposta 

també sigui en forma escrita. 

El  Sr.  Batle  manifesta que divendres se celebrarà una Comissió  d’Aigües i 

insistirà. El Sr. regidor Gabriel Mas Oliver manifesta que les obres del Pujolet li 

diran que no, però a aquesta actuació, no. 

El  Sr.  regidor  Rafel  Aulet  Galmés  manifesta  que,  si  no,  tindran  una 

pavimentació nova, però amb fugides d’aigua i els veïns descontents. El Sr. 

Batle manifesta que per aquesta raó no es va pavimentar el carrer, perquè 

serà més perjuidical que beneficiós. 

En relació amb l’acta de la sessió ordinària de la Junta de Govern Local de dia 

23 de novembre de 2020, on es fa referència al lloguer d’una cotxera en el 

carrer Nou, la Sra. regidora Catalina Morey Ferriol manifesta que li sembla és 

una actuació que es va proposar també quan governava el Sr. regidor Gabriel 

Mas  Oliver  i  pregunta  si  el  nou  equip  de  Govern  ha  signat  el  contracte 

d’arrendament. El Sr. Batle dissenteix. La Sra. regidora Catalina Morey Ferriol 

pregunta si han pensat en altres alternatives, que ella té idees. El Sr. Batle 
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manifesta que van pensar en condicionar el soterrani del  Búnquer però, de 

moment no és viable. La Sra. regidora Catalina Morey Ferriol manifesta que 

també havia pensat en aquesta opció i manifesta que si es destinen els diners 

que costaria el lloguer de la cotxeria a condicionar el soterrani, ho tendria el 

poble per sempre. El Sr. Batle manifesta que parlaren amb veïns del carrer de 

ses Venes, que un ja va fer enrere. El Sr. regidor Gabriel Mas Oliver manifesta 

que l’espai no és suficient per la pendent. El Sr. regidor Jaume Ferriol Martí 

manifesta que es compten els metres dels veïns potser fos viable. El Sr. Batle 

assenteix. El Sr. regidor Rafel Aulet Galmés demana per la titularitat del pas i 

el Sr. Batle manifesta és de titularitat pública. La Sra. regidora Catalina Roig 

Castelló manifesta que van descartar la idea d’arrendar la cotxera per mor del 

seu cost. 

La Sra. regidora Catalina Morey Ferriol pregunta per la proposta d’emprar el 

Pavelló cobert com a aparcament els dies que juguen els amateurs en el Camp 

de futbol. El Sr. Batle manifesta que es va descartar.  

Respecte a l’acta de la sessió ordinària de dia 14 de desembre de 2020, la Sra. 

regidora Catalina Morey Ferriol pregunta si l’equip de Govern ha dut a terme 

alguna actuació en relació amb la redacció del Pla de mobilitat urbana. El Sr. 

Batle manifesta que tenen un problema, amb possiblitat de solució. Esmenta 

que per a la subvenció del PAESC 2020-2021 es van presentar dos pressuposts 

de la mercantil CINESI  Consultoria de mobilitat i transport, SLU, encarregada 

de la redacció del Pla de mobilitat urbana: un per a l’anàlisi i diagnosi de la 

situació actual de la mobilitat,  per import de 2.100 euros, i  l’altre per a la 

redacció del Pla de mobilitat urbana, per import de 3.000 euros. Comenta que 

des del Consell de Mallorca van entendre que eren alternatius i només van 

concedir subvenció per una de les dues actuacions. Manifesta que formularà 

al·legacions, que té pendent enviar-les al Consell de Mallorca. 

Per altra banda, manifesta que en la sessió ordinària del  Ple de dia 21 de 

desembre de 2020, va demanar si el Govern municipal tenia alguna idea per 

solucionar  la  problemàtica  del  tancament  de  l’aparcament  del  Poliesportiu 

municipal, a la qual cosa se li va contestar que, abans de la suspensió de les 

NNSS, la idea era situar el Polígon industrial en aquella zona i emprar el solar 

com  a  aparcament,  però  que  finalment  no  va  ser  factible.  Pregunta  si 

segueixen tenint aquesta idea o la de fer-hi una àrea de serveis. El Sr. Batle 

manifesta que no pot respondre a aquesta pregunta fins que els redactors de 
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les noves NNSS no hi donin el seu vistiplau i sempre que sigui beneficiós pel 

municipi. La Sra. regidora Catalina Morey Ferriol formula la mateixa pregunta 

al Sr. regidor Jaume Ferriol Martí, que respon dient que depèn. Manifesta que 

primer el  Consell  de Mallorca ha de dir la seva, que no depèn del Govern 

municipal. El Sr. regidor Rafel Aulet Galmés manifesta que la proposta la fa el 

Govern municipal. El Sr. regidor Jaume Ferriol Martí manifesta que les NNSS 

estan redactades i la Sra. regidora Catalina Morey Ferriol el reprèn dient que el 

Sr. Batle va dir se’n redactaran unes de noves. El Sr. regidor Jaume Ferriol 

Martí  manifesta  que  primer  els  tècnics  han  de  dir  la  seva.  El  Sr.  Batle 

manifesta  que  la  prioritat  no  és  construir  un  Polígon  industrial,  sinó  un 

aparcament a l’entrada del municipi per fomentar una mobilitat sostenible. 

La Sra. regidora Catalina Morey Ferriol es reitera en la seva pregunta i demana 

que li confirmin que, en principi, no és intenció del Govern municipal la creació 

d’una àrea de serveis. El Sr. Batle manifesta que si el municipi demana de 

teixit industrial també se podria mirar i que, fins i tot, podria ser en un altre 

indret.  

Per  altra  banda,  la  Sra.  regidora  Catalina  Morey  Ferriol  pregunta  per  les 

respostes a les sol·licituds de resposta escrita que va formular el portaveu del 

seu Grup municipal Sr. Rafel Aulet Galmés. El Sr. Batle manifesta que, atesa la 

manca de pesonal, ha donat prioritat a altres tasques administratives.  

La Sra. regidora Catalina Morey Ferriol agraeix les actuacions dutes a terme 

per  desallotjar  la  casa  ocupada  del  carrer  de  ses  Venes  i  pregunta  per 

aquestes, si no són confidencials. El Sr. Batle manifesta que se va parlar amb 

la Policia Local i la Guàrdia Civil i que van treballar, no sortint les coses com 

desitjaven,  però  la  casa  va  quedar  desallotjada.  La  Sra.  regidora  Catalina 

Morey Ferriol creu que la situació és greu i que hi ha coses que no es poden 

contar. El Sr. Batle assenteix. 

Respecte a l’acta de la sessió ordinària de la Junta de Govern Local de dia 11 

de  gener  de  2021,  el  Sr.  regidor  Rafel  Aulet  Galmés pregunta  sobre  la  la 

contractació dels serveis d’un advocat per donar suport a Secretaria. El Sr. 

regidor Jaume Ferriol Martí manifesta que el Govern municipal està treballant 

en les necessitats del  personal  de la Corporació.  El  Sr.  regidor Rafel  Aulet 

Galmés proposa la creació d’una plaça de Funcionari de TAG, la modificació de 
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la RLT i la seva dotació pressupostària, més que externalitzar el servei. 

El Sr. regidor Rafel Aulet Galmés pregunta si es convocarà novament Mesa de 

negociació. El Sr. Batle assenteix i explica el decurs de la reunió passada. El 

Sr. regidor Rafel Aulet Galmés pregunta als membres de l’equip de Govern si 

no  troben  més  convenient  destinar  aquests  diners  a  la  creació  de  noves 

places. El Sr. Batle manifesta que una cosa està relacionada amb l’altra. El Sr. 

regidor Rafel  Aulet  Galmés entén que la Corporació té més necessitats de 

personal que d’augmentar salaris que, per altra banda, no hi està en contra. El 

Sr. Batle manifesta que de la majoria de les queixes que rep és perquè les 

Llicències urbanistiques van endarrerides.  El  Sr.  regidor Rafel  Aulet Galmés 

entén que es necessita personal en el departament d’Urbanisme, però que la 

Secretària també necessita suport. A col·lació, la Sra. regidora Catalina Morey 

Ferriol manifesta que així la Secretaria podria anar avançant en el tema de les 

Ordenances  municipals  El  Sr.  regidor  Jaume  Ferriol  Martí  pregunta  al  Sr. 

regidor Rafel Aulet Galmés quines actuacions hauria fet per solucionar aquest 

problema. El Sr. regidor Rafel Aulet Galmés contesta dient que ara no forma 

part de l’equip de Govern, que ara és ell qui ha de donar solució al problema. 

El Sr. regidor Jaume Ferriol Martí manifesta que hi estan treballant. 

El Sr. regidor Gabriel Mas Oliver pregunta si, finalment, augmentaran el salari 

al personal al servei de la Corporació i el Sr. Batle manifesta que, de moment, 

no, però que si en tenir la proposta de Pressupost enllestida, hi ha dotació 

pressupostària,  sí.  El  Sr.  regidor  Gabriel  Mas  Oliver  manifesta  que van dir 

davant els representants sindicals que no s’augmentava el salari perquè ell no 

volia i que el Govern municipal, en aquell moment, ho veia molt fàcil. 

El Sr. regidor Rafel Aulet Galmés pregunta per l’olivera i el faristol de ferro. El 

Sr. regidor Gabriel Ferriol Bergas manifesta que TIRME els va obsequiar amb 

una olivera i van decidir sembrar-la a la Plaça des Mercat i, davora, col·locar-hi 

una  placa  en  reconeixement  de  les  persones  i  entitats  que  van  treballar 

durant la pandèmia, encara que ara no empraran un faristol de ferro, sinó una 

pedra  de  marès.  Manifesta  que  la  idea  és  convidar  a  la  inauguració  a 

representants  de  pagesos,  metges  i  farmacèutics,  Policia  Local,  etc.  Al  Sr. 

regidor Rafel Aulet Galmés no li sembla malament la proposta. 

El Sr. regidor Rafel Aulet Galmés manifesta que va demanar informe sobre la 

utilització del saig del vehicle municipal i que la Secretària el va emetre en 
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sentit favorable, sempre que es signés un conveni de col·laboració. Esmenta 

que li preocupa que sofreixi o ocasioni un accident de trànsit. 

En relació amb la campanya Benvingut al món mariando, el Sr. regidor Rafel 

Aulet  Galmés  pregunta  per  la  dotació  pressupostària.  El  Sr.  regidor  Jaume 

Ferriol Martí manifesta que 3.000 euros. El Sr. regidor Gabriel Ferriol Bergas 

manifesta  que  2.000  euros  podrien  ser  suficients,  però  tot  depèn  dels 

naixements. Esmenta els productes dels que es composa la cistella i manifesta 

que, els diners que no s’emprin enguany seran pel vinent. La Sra. regidora 

Catalina Morey Ferriol  demana si  ha nascut  algun infant  i  la  Sra.  regidora 

Catalina Roig Castelló manifesta que hi ha un infant que va néixer en el 2020, 

però es va inscriure en el 2021. 

El Sr. regidor Rafel Aulet Galmés pregunta per les actuacions que es pretenen 

dur a la Sala polivalent del Casal de cultura. La Sra. regidora Catalina Roig 

Castelló  manifesta  que  es  van  col·locar  unes  prestatgeries  per  ordenar  el 

material i que la propera passa serà inventariar-lo per saber què hi ha i així 

estalviar diners. Comenta també que hi ha la intenció de pal·liar el ressò. La 

Sra. regidora Catalina Morey Ferriol manifesta que deu ser una actuació cara. 

El Sr. Batle manifesta que és caríssima, uns 4.000 euros. El Sr. Batle manifesta 

que és una de les prioritats, perquè s’hi podran celebrar molts actes, mentre 

que ara no per mor del ressò. 

A col·lació, la Sra. regidora Margarita Bergas Mas pregunta per la tarima que 

van adquirir a Més que so. El Sr. Batle manifesta que és a la Sala polivalent i, a 

col·lació,  esmenta  que  la  Carpa  municipal  es  troba  en  males  condicions. 

Manifesta  que  primer  van  mirar  d’emprar-la  a  l’escola  o  pel  vehicle  de 

Protecció Civil, però que té ferros espatllats. Manifesta que, abans de tirar-la, 

l’oferirà a Motor Club Cop de Gas. 

El Sr. regidor Gabriel Mas Oliver pregunta per la palla estesa per la rotonda 

des del Dia dels innocents. El Sr. Batle manifesta que la retirada de la palla és 

una actuació que havia de treballar amb la quintada, però que hi va haver 

més incidències i han anat resolent-se les més importants. Esmenta que van a 

parlar amb la propietària del boc i que una de les condicions perquè retirés la 

denúncia era que la quitada retirés la palla. Manifesta que no va ordenar la 

seva retirada al servei de Brigada municipal perquè implicava sacrificar dos 
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Ajuntament de Maria de la Salut

dies de treball.

El Sr. regidor Gabriel Mas Oliver manifesta que tornen estar a les mateixes, 

que la retirada de la palla és competència de Carreteres i que tenir la rotonda 

bruta dona mala imatge.  Esmenta només era avisar  a  Carreteres i  que el 

mateix dia hauria procedit a retirar la palla. El Sr. regidor Gabriel Ferriol Bergas 

dissenteix i el Sr. regidor Gabriel Mas Oliver manifesta que, si no el mateix dia, 

el vinent Carreteres hauria retirat la palla. El Sr. Batle manifesta que la seva 

intenció  era  que  la  retirés  qui  la  va  escampar,  però  va  prioritzar  altres 

incidències, com el trencament de la lluna davantera d’un vehicle particular. 

Assumeix la seva part de culpa, però es reitera en què volia que la quintada 

retirés la palla. 

Respecte a l’acta de la sessió ordinària de la Junta de Govern Local de dia 28 

de desembre de 2020, el Sr. regidor Gabriel Mas Oliver pregunta per l’esment 

a  la  pavimentació  del  camí  des  Reboster.  El  Sr.  Batle  manifesta  que  la 

pavimentació va pair i que es va pavimentar un tros de camí que no figurava 

en el projecte per decisió de l’anterior equip de Govern. Esmenta que, des del 

Consell de Mallorca, li van dir que no es podien pavimentar camins que no 

estiguessin  primerament  pavimentats.  El  Sr.  regidor  Gabriel  Mas  Oliver 

manifesta que el camí estava pavimentat i demana quin és el problema de la 

nova  pavimentació.  El  Sr.  Batle  manifesta  que  va  rebre  queixes  de  la 

ciutadania, que demana per què es va pavimentar aquest tros i no un altre. El 

Sr. regidor Gabirel Mas Oliver li pregunta quina conculusió va treure i el Sr. 

Batle  manifesta  que  va  ser  una  decisió  política.  El  Sr.  regidor  Rafel  Aulet 

Galmés assenteix i manifesta que fou consensuada, igual que la posar pegats 

en altres zones. La Sra. regidora Catalina Roig Castelló manifesta que si les 

persones demanen una explicació la hi han de donar, i com la pavimentació 

no es contempla en el projecte van entendre que va ser per decisió política. 

El Sr. regidor Gabriel Mas Oliver no comprèn com poden dir que no estava 

pavimentat sense esbrinar-ho abans i manifesta que arriben a un extrem que 

les coses comencen a depassar. El Sr. regidor Rafel Aulet Galmés manifesta 

que la zona pavimentada està en el plànol del catàleg de camins, que, si no 

estigués pavimentat abans, no hauria pogut pavimentar-se novament i, de no 

ser  així,  el  Sr.  regidor  Gabriel  Mas  Oliver  no  hauria  ordenat  la  seva 

pavimentació. El Sr. Batle manifesta que en la redacció de l’acta no s’esmenta 

enlloc que la pavimentació es va dur a terme de manera ilegal. 
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El Sr. regidor Gabriel Mas Oliver pregunta per la fosa de la llum dels fanals. El 

Sr. Batle manifesta que hi va haver una rompuda en el carrer de ses Venes, 

que va anar a aixecar el diferencial però va caure immediatament. Esmenta 

que Son Fosca va estar sense llum fins que van trobar i  reparar l’avaria,  i 

manifesta que és una problemàtica que ve d’anys enrere. 

El  Sr.  regidor  Gabriel  Mas  Oliver  pregunta  per  la  brutícia  dels  carrers  del 

municipi i de foravila, ara que la Corporació compta amb suficient personal. El 

Sr. Batle manifesta que el personal del serveis de Brigada i Neteja municipals 

emprarà la grenadora els dies que no faci vent i netejarà per zones i també 

anirà desbrossant l’herba dels camins de foravila. Manifesta que es duran a 

terme altres actuacions, com campanyes de sensibilització per conscienciar 

als propietaris de cans que han de retirar els excrements de la via pública. 

En relació amb el canvi d’horari del Punt verd, el Sr. regidor Gabriel Mas Oliver 

manifesta que li sembla bé que els diumenges romangui tancat, però demana 

si tenen pensada alguna actuació per compensar el tancament, en particular, 

perquè la gent que només ve els cap de setmana pugui gestionar el fems i no 

el se n’hagin de dur a fora poble. El Sr. Batle manifesta que el cap de setmana 

només es pot treure orgànica i  que no tenen res pensat en aquest sentit. 

Esmenta que el  canvi  es  va  pensar  tenint  en compte que la  gent  neteja, 

generalment, els dissabtes. El Sr. regidor Gabriel Mas Oliver assenteix, però 

manifesta que hi veu un emperò: que no donen opció a reciclar a la gent que 

només ve els cap de setmana. El Sr. Batle manifesta que la gent que anava al  

Punt  verd els  diumenges no era representativa d’aquest  col·lectiu,  que no 

empraven el Punt verd estant obert els diumenges. El Sr. regidor Gabriel Mas 

Oliver manifesta que ara no tenen l’opció d’anar-hi.

El Sr. regidor Rafel Aulet Galmés proposa encarregar a Gram un estudi per 

optimitzar l’horari del Punt verd. El Sr. Batle manifesta que també es podria 

estudiar la possiblitat de poder obrir voluntàriament el Punt verd.

El  Sr.  regidor Gabriel  Mas Oliver demana si  el  nou equip de Govern podrà 

mantenir el compromís que va assumir amb els propietaris de les tombes de 

la part nova del Cementiri municipal, en relació amb el seu manteniment i la 

pintura dels ferros. El Sr. Batle li pregunta si va contactar amb algú i el Sr. 

regidor  Gabriel  Mas  Oliver  dissenteix,  perquè  després  va  sorgir  la  crisi 

sanitària. Manifesta que la treballadora Sra. Francisca Ferriol Pons disposa de 
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Ajuntament de Maria de la Salut

la relació dels propietaris i proposa que aquests haurien d’exposar la solució. 

El Sr. Batle manifesta que ho tindrà en compte. 

I no havent-hi més assumptes que tractar i complint l’objecte de l’acte, el Sr. 

Batle President aixeca la Sessió, sent les 19.42 hores, de la qual cosa com a 

Secretària en don fe.

Maria de la Salut, 8 de febrer de 2021

DOCUMENT SIGNAT ELECTRÒNICAMENT

Ajuntament de Maria de la Salut

Plaça des Pou nº 13, María de la Salut. 07518 ILLES BALEARS. Tel. 971525002. Fax: 971525194

C
od

i V
al

id
ac

ió
: 3

SH
G

XM
YD

EN
LE

TA
C

G
5M

Q
R

D
JX

9S
 | 

Ve
rif

ic
ac

ió
: h

ttp
s:

//m
ar

ia
de

la
sa

lu
t.s

ed
el

ec
tro

ni
ca

.e
s/

 
D

oc
um

en
t s

ig
na

t e
le

ct
rò

ni
ca

m
en

t d
es

 d
e 

la
 p

la
ta

fo
rm

a 
es

Pu
bl

ic
o 

G
es

tio
na

 | 
Pà

gi
na

 2
4 

de
 2

4 


		esPublico Gestiona - Ajuntament de Maria de la Salut
	2021-05-21T09:06:18+0200
	Maria de la Salut
	MARGARITA GRIMALT MAYOL - 43125077P (FIRMA)
	Ho accepto


		esPublico Gestiona - Ajuntament de Maria de la Salut
	2021-05-21T09:49:02+0200
	Maria de la Salut
	BERNAT QUETGLAS JORDÀ - 43059538L (FIRMA)
	Ho accepto




